
 
 

 

 
Referat af rådsmøde i BAR Jord til Bord 24. marts 2009 kl. 10 i SALA 
 
I mødet deltog: 
Direktør Johnny Ulff Larsen, GLS-A (formand) 
Forbundssekretær John Sørensen, Nærings- og Nydelsesmiddelarbejder Forbundet 
(næstformand) 
Direktør Morten Gass, Mejeribrugets Arbejdsgiverforening 
Forbundssekretær Poul Erik Faarkrog, Nærings- og Nydelsesmiddelarbejder Forbundet 
Chefkonsulent Harry Hansen, Dansk Industri 
Faglig sekretær Jette Andersen, HK 
Sekretariatsleder Anne-Sofi Søgaard Christensen, Foreningen af Mejeriledere og Funk-
tionærer 
Uddannelsespolitisk konsulent Carsten Jensen, Dansk Landbrug 
Arbejdsmiljøkonsulent Kristine Jensen, Fagligt Fælles Forbund 
Arbejdsmiljøkonsulent Anne Marie Hagelskjær, GLS-A 
Arbejdsmiljøkonsulent Annette Hoffmann, Dansk Industri 
Arbejdsmiljøkonsulent Marianne Eltong Gade, Mejeribrugets Arbejdsgiverforening 
Gitte Rasmussen, Fællessekretariatet 
Hanne Lindberg Greisen, Fællessekretariatet (referent) 
 
Der var afbud fra: 
Forhandlingssekretær Vagn Henriksen, Fagligt Fælles Forbund 
Forhandlingssekretær Hanne Gram, Fagligt Fælles Forbund 
Faglig sekretær Bjarne Larsen, Dansk Funktionærforbund 
 
Mødet indledtes med, at Anders Heide, Heide Kommunikation holdt et indlæg om ”Er-
faringen med micro-kampagner”. Baggrunden var et projekt, Anders Heide havde væ-
ret projektleder på for Mejeribrugets Arbejdsmiljøudvalg.  
  
Punkt 1. Godkendelse af dagsorden 
Dagsorden blev godkendt.  
 
Punkt 2. Godkendelse af referat fra rådsmødet den 11. december 2008  
Referat fra rådsmødet den 11. december 2008 blev godkendt. 
  
Punkt 3. Meddelelser 
Ændring af branchekoder 
Den ændring i BAR’ernes dækningsområder, der var lagt op til som følge af ændrin-
gen fra DB03 til DB07, og som BAR Jord til Bord tidligere har behandlet, er nu endeligt 
vedtaget af Arbejdsmiljørådet. 
 
Partsmidler 2010 
På møde i Arbejdsmiljørådet den 17. marts 2009 blev de foreløbige rammer for 
partsmidlerne i 2010 offentliggjort. Tallene er dog ikke endelige. Tallene giver en indi-
kation af, at der er færre midler i puljen næste år. Det samlede beløb til partsindsat-
sen er foreløbig 89,8 mio. kr., hvilket er 10 mio. kr. lavere end i 2009. Reduceringen 
skyldes en tilsvarende reduktion på 2 pct. bidraget fra arbejdsskadeforsikringerne.  
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Sædvanligvis fordeles beløbet med 70 pct. til BAR’erne og 30 pct. til Arbejdsmiljørå-
dets sekretariat og Videncentret. Der vil således ud fra de foreløbige tal være 62,86 
mio.kr. til fordeling blandt BAR’erne.  

Arbejdsmiljørådet vil på mødet den 13. maj 2009 få de endelige tal forelagt og træffe 
endelig beslutning om fordelingen.  
 
Ændringer på BAR-området 
Som opfølgning på Capacents rapport (stikprøvevis effektevaluering af Branchear-
bejdsmiljørådenes projekter), har/vil Arbejdstilsynet iværksætte en række tiltag, hvis 
formål er yderligere at skærpe kravene til projekterne.  
 
Der er allerede udarbejdet en ny vejledning til regnskaberne, der vil blive udarbejdet 
vejledninger til ansøgnings- og afrapporteringsskemaer, og der udarbejdes en skabe-
lon til § 19 redegørelsen.  
 
Undersøgelse af sundhedsfremmeaktiviteters betydning for sundhed og arbejdsmiljø 
Arbejdsmiljørådet har netop offentliggjort en ny undersøgelse om sundhedsfremmes 
betydning på arbejdspladsen. Undersøgelsen omfatter i alt 32 virksomheder med i alt 
1.461 medarbejdere og er udarbejdet af Rambøll Management. Undersøgelsen viser 
bl.a.: 

• Sundhedsfremme har en moderat positiv betydning for det psykiske arbejdsmil-
jø 

• Mange medarbejdere får et mere positivt billede af arbejdspladsen (særligt de 
højtuddannede) 

• Sundhedsfremme opfattes generelt ikke som et pres 
• På nogle områder betyder sundhedsfremme mindre (kort uddannede mænd) 
• Tendens til at man lærer kollegaerne bedre at kende 
• Medarbejdere uden fysisk belastende arbejde oplever i højere grad, at sund-

hedsfremmeaktiviteter leder til et positivt billede af arbejdspladsen og af ledel-
sen. 

 
Den samlede rapport kan downloades fra Arbejdsmiljørådets hjemmeside amr.dk. 
 
Ung med job.dk 
BAR Jord til Bord har modtaget en invitation til præsentation af sitet 
www.ungmedjob.dk, det fælles BAR-projekt BAR Jord til Bord har deltaget i. Begiven-
heden løber af staben den 15. april 2009 kl. 14 – 15 i Korsgade 30, København N.  
 
BAR web 
Der har i januar 2009 været 2426 og i februar 2931 besøgende på BAR Jord til Bords 
hjemmeside. Mange henvises fra google og BAR web. I januar var besøgstiden i gen-
nemsnit 7,13 minutter, og i februar var den 11,6 minutter.  
 
De mest downloadede sider er apv skemaer. Næst mest downloadede er referater.  
 
Arbejdsmiljøkonferencen AM 2008 
Arbejdsmiljøkonferencen 2009 afholdes den 10. – 11. november 2009 i Nyborg. Det 
er allerede nu muligt at tilmelde sig samt anmelde evt. workshops.  
 

http://www.ungmedjob.dk/�
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Rådet tog orienteringspunkterne til efterretning. 
 
Punkt 4. Godkendelse af BAR Jord til Bords regnskab for 2007 

- Projekter 
- Grundtilskud. 

 
Gitte Rasmussen gennemgik det udsendte regnskab for BAR Jord til Bord for 2008. De 
seneste år er der udarbejdet et samlet regnskab for såvel projekt- som grundtilskud-
det. Regnskabet viste et underskud på kr. 150.032,14. Underskuddet dækkes af de 
tre underudvalg i forhold til de enkelte underudvalgs merforbrug.   
 
Rådet godkendte BAR Jord til Bords regnskab for 2008. 
 
Punkt 5. Projektoversigt for 2009 
Projektoversigt for 2008 og 2009 blev gennemgået.  
 
Rådet tog budgetoversigterne til efterretning.  
 
Punkt 6. Godkendelse af BAR Jord til Bords redegørelse for 2007 
I henhold til bekendtgørelse om Arbejdsmiljørådets og Branchearbejdsmiljørådenes 
arbejdsindsats § 19, skal BAR'erne hvert år afgive en redegørelse om aktiviteterne i 
det forgangne år, som efter godkendelse af rådet indsendes til Arbejdstilsynet sam-
men med regnskabet. Arbejdstilsynet vil til brug for afgivelse af næste års redegørelse 
komme med en standardformular, som det er op til BAR’erne, om man vil anvende. 
Da standardformularen endnu ikke er tilgængelig, var redegørelsen udarbejdet i lig-
hed med sidste år.  
 
Rådet godkendte redegørelsen.  
 
Punkt 7. Drøftelse af eventuel studietur til bl.a. Dublin Instituttet fra den 20. 
– 22. september 2009 
På rådsmødet den 11. december 2008 drøftede rådet en eventuel studietur til Dublin 
Instituttet, og der blev truffet beslutning om, at sekretærgruppen skulle arbejde vide-
re med et forslag.  

 
Sekretærgruppen foreslog, at turen planlægges i forbindelse med rådsmødet den 21. 
september 2009, således at turen starter søndag den 20. september 2009 og slutter 
tirsdag den 22. september 2009. Besøget foreslås at indeholde besøg på Dublin Insti-
tuttet, et virksomhedsbesøg, besøg på et landbrug samt sightseeing i Dublin og om-
egn. 
 
Rådet havde en længere drøftelse af formålet med en fælles tur. Der var enighed om, 
at en overvejende del af rådets medlemmer skal deltage, for at turen gennemføres. 
Endvidere var der enighed om, at rådets suppleanter inviteres til at deltage i turen. 
Fællessekretariatet undersøger tilslutningen til studieturen blandt rådets medlemmer 
og suppleanter. Såfremt der er bred tilslutning, gennemføres turen.  
 
Rådet gav endvidere tilslutning til, at såfremt turen gennemføres, indhentes ekstern 
bistand til planlægning af endeligt program samt guide til turen. De enkelte rådsmed-
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lemmer skal selv dække udgifterne til flybillet og hotel, mens mad, transport i Irland 
mm. dækkes af BAR Jord til Bords grundtilskud.  

 
Punkt 8. Deltagerkreds i forbindelse med invitationer til ”organisationerne 
bag BAR’erne 
Morten Gass havde bedt om at få punktet sat på dagsordenen, idet han fandt det for-
kert, at ansatte i BAR’erne eller organisationerne deltog i møder, hvortil organisatio-
nerne bag BAR’erne var inviteret. Når organisationerne bag BAR’erne blev inviteret, 
var der tale om en invitation til det politiske niveau og ikke til embedsmandsniveauet. 
Det påvirkede diskussioner og beslutninger på møderne, at det ikke var den tiltænkte 
kreds, som deltog. Endvidere påpegede Morten Gass, at han ikke fandt, at BARKU 
havde nogen formel kompetence til at træffe beslutninger på BAR’ernes vegne.  
 
Rådet var enigt om, at det var hensigtsmæssigt, at det var det politiske niveau, som 
deltog, når organisationerne bag BAR’erne blev inviteret. På den anden side kunne 
BAR Jord til Bord heller ikke blande sig i, hvem de øvrige BAR valgte at sende til mø-
derne. Endelig var rådet enigt om, at der ikke kan træffes formelle beslutninger i 
BARKU, men at beslutningskompetencen ligger i de enkelte BAR.   
 
Punkt 9. Statistik fra Arbejdstilsynet 
Rådet drøftede det statistiske materiale, som Rådet modtager fra Arbejdstilsynet. Der 
var bred enighed om, at materialet var alt for generelt og på ingen måde tilfredsstil-
lende. Ministeren havde tidligere udtalt, at Arbejdstilsynet havde såvel de statistiske 
oplysninger samt ressourcerne til at distribuere det materiale, BAR’erne ønskede. 
 
Rådet besluttede, at det undersøges, om det er muligt at få en liste over hvilke stati-
stiske oplysninger, som Arbejdstilsynet ligger inde med, og at Anne Marie Hagelskjær 
og Kristine Jensen udarbejder forslag til, hvilke statistiske oplysninger man ønsker fra 
Arbejdstilsynet. 
 
Punkt 10.  
Orientering fra BAR Jord til Bord – Arbejdsmiljøuddannelsen 
Rådet fik en orientering om udviklingen inden for BAR Jord til Bord arbejdsmiljøud-
dannelsen, herunder tilgangen til uddannelsen fra de tre områder under BAR Jord til 
Bord. Autorisationen til at afholde arbejdsmiljøuddannelsen var med virkning fra 1. 
januar 2009 blevet fornyet for de følgende tre år.  
 
Rådet tog orienteringen til efterretning.  
 
Punkt 11. Orientering fra Jordbrugets Arbejdsmiljøudvalg, Slagteribranchens 
Arbejdsmiljøudvalg og Mejeriindustriens Arbejdsmiljøudvalg 
Sekretærerne for de tre udvalg gav en status på arbejdet i henholdsvis Jordbrugets 
Arbejdsmiljøudvalg, Slagteribranchens Arbejdsmiljøudvalg og Mejeriindustriens Ar-
bejdsmiljøudvalg.  
 
Rådet tog orienteringerne til efterretning.  
 
Punkt 12. Eventuelt 
Næste rådsmøde afholdes den 28. maj 2009. 
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